

### Spis Tablic

Tabl. 1. Porównanie cen IER używanych do wyceny zużycia wewnętrznego średnich cen wartości produkcji w gospodarstwach IER i cen państwowego skupu ponadbowiazkowego w latach 1952/53—1959/60 . . . . .	7
Tabl. 2. Wytwarzanie i podział dochodu w latach 1952/53—1958/59 w gospodarstwach prowadzących rachunkowość. Na 1 gospodarstwo w tys. zł wg cen bieżącego roku . . . . .	9
Tabl. 3. Struktura wytwarzania i podziału dochodu w latach 1952/53—1958/59 w gospodarstwach prowadzących rachunkowość wg cen bieżącego roku . . . . .	10
Tabl. 4. Wskaźniki zespołowe cen i produkcji w latach 1952/53—1958/59 . . . . .	10
Tabl. 5. Wytwarzanie i podział dochodu w gospodarstwach prowadzących rachunkowość w latach 1952/53—1958/59. Na 1 gospodarstwo w tys. zł w cenach 1958/59 r. . . . .	12
Tabl. 6. Dynamika podstawowych elementów wytwarzania i podziału dochodu w gospodarstwach prowadzących rachunkowość w latach 1952/53—1958/59 w % . . . . .	13
Tabl. 7. Dynamika i struktura produkcji brutto (przychodu surowego) w latach 1952/53—1958/59 w gospodarstwach prowadzących rachunkowość w cenach bieżących każdego roku . . . . .	17
Tabl. 8. Dynamika produkcji brutto (przychodu surowego) w latach 1952/53—1958/59 w gospodarstwach prowadzących rachunkowość w cenach 1958/59 r. . . . .	18
Tabl. 9. Wskaźniki cen . . . . .	21
Tabl. 10. Dochody nominalne i realne w gospodarstwach prowadzących rachunkowość w latach 1955/56—1958/59. Na 1 gospodarstwo w tys. zł. . . . .	22
Tabl. 11. Wytwarzanie i podział dochodu w latach 1952/53—1958/59. Na 1 gospodarstwo w tys. zł w cenach bieżących każdego roku. Po zastosowaniu poprawki w produkcji o 40% . . . . .	25
Tabl. 12. Wytwarzanie i podział dochodu w całej gospodarce chłopskiej w latach 1955/56—1958/59 w mld. zł. wg szacunku IER i CUS w cenach bieżących każdego roku . . . . .	28, 29
Tabl. 13. Porównanie wytworzonego dochodu rolniczego wg szacunku IER i GUS w latach gospodarczych 1955/56—1958/59 w mld. zł . . . . .	32
Tabl. 14. Porównanie wytworzonego i podzielonego dochodu nominalnego wg szacunków IER i GUS w latach gospodarczych 1955/56—1958/59. Rok 1955/56 = 100 . . . . .	32
Tabl. 15. Struktura nakładów pieniężnych na produkcję w 1957/58 r. . . . .	33
Tabl. 16. Inne wydatki (poza paszami) na produkcję zwierzęcą w 1957/58 r. . . . .	34
Tabl. 17. Inwestycje i przyrost majątku w % dochodu osobistego (wraz z amortyzacją) w 1957/58 r. wg wielkości gospodarstw i okręgów rolniczych . . . . .	36

Tabl. 18. Inwestycje i przyrost majątku w % dochodu osobistego (wraz z amortyzacją) w 1957/58 r. wg okręgów rolniczych i grup poziomu życiowego . . . . .	37
Tabl. 19. Udział inwestycji i przyrostu majątku w dochodzie osobistym (wraz z amortyzacją) w %, w gospodarstwach prowadzących rachunkowość i wg szacunku IER dla całej gospodarki chłopskiej. . . . .	38
Tabl. 20. Wydatki pieniężne na inwestycje w gospodarstwach prowadzących rachunkowość w latach 1952/53—1958/59 . . . . .	39
Tabl. 21. Wydatki pieniężne na inwestycje w latach 1955/56—1958/59 w gospodarstwach prowadzących rachunkowość wg wielkości gospodarstw . . . . .	39
Tabl. 22. Wydatki pieniężne na inwestycje wg rodzaju inwestycji w gospodarstwach prowadzących rachunkowość w 1957/58 r. . . . .	40
Tabl. 23. Wydatki pieniężne na inwestycje wg kierunków inwestowania i rynków zakupu. Porównanie szacunków IER i GUS w 1957/58 r. w mln zł . . . . .	41
Tabl. 24. Wydatki pieniężne na inwestycje w budynkach dokonane na rynku prywatnym w 1957/58 r. w gospodarstwach chłopskich wg szacunku IER . . . . .	42
Tabl. 25. Wydatki na maszyny i narzędzia w 1957/58 r. w gospodarstwach chłopskich wg szacunku IER . . . . .	42
Tabl. 26. Wycieszenie akumulacji w budynkach i maszynach wg danych IER i GUS w latach 1955/56—1958/59 w mld. zł . . . . .	43
Tabl. 27. Dochody realne gospodarki chłopskiej w latach 1955/56—1958/59 wg szacunku IER w cenach 1955/56 r. . . . .	45
Tabl. 28. Dynamika dochodów nominalnych i realnych w latach 1955/56—1958/59 wg szacunku IER . . . . .	46
Tabl. 29. Porównanie funduszu spożycia w gospodarstwach prowadzących rachunkowość i gospodarstwach o przeciętnym poziomie życiowym wg szacunku IER. Na 1 członka rodziny w zł . . . . .	49
Tabl. 30. Spożycie artykułów jadalnych z własnego gospodarstwa w % ogólnego funduszu spożycia wg okręgów rolniczych i grup poziomu życiowego w gospodarstwach prowadzących rachunkowość w 1957/58 r. . . . .	50
Tabl. 31. Struktura zakupu towarów i usług przez ludność chłopską wg IER w latach 1957/58 i 1958/59 . . . . .	51
Tabl. 32. Fundusz spożycia w chłopskich gospodarstwach domowych w 1957/58 r. i 1958/59 r. wg danych IER. Na 1 członka rodziny w zł . . . . .	52
Tabl. 33. Struktura funduszu spożycia w chłopskich gospodarstwach domowych w 1957/58 r. i 1958/59 r. wg danych IER w % . . . . .	53
Tabl. 34. Obliczenie wartości spożycia naturalnego w cenach detalicznych rynku uśrednionego, w gospodarstwach prowadzących rachunkowość w 1957/58 i 1958/59 r. . . . .	54
Tabl. 35. Porównanie funduszu spożycia w gospodarstwach domowych chłopów i pracowników zatrudnionych w przemyśle. Na 1 członka rodziny rocznie . . . . .	55
Tabl. 36. Fundusz spożycia na 1 członka rodziny miesięcznie w zł w różnych grupach ludności . . . . .	57
Tabl. 37. Porównanie funduszu spożycia ludności rolniczej i nierolniczej w niektórych krajach. Na głowę ludności w dolarach rocznie . . . . .	58
Tabl. 38. Liczba gospodarstw zbadanych . . . . .	59
Tabl. 39. Udział artykułów jadalnych w budżecie domowym rodzin chłopskich prowadzących rachunkowość rolną w latach 1952/53—1958/59 . . . . .	60

Tabl. 40. Roczne spożycie artykułów jadalnych na głowę ludności w gospodarstwach indywidualnych prowadzących rachunkowość w latach 1936/37, 1947/48—1958/59 . . . . .	62, 63
Tabl. 41. Dynamika spożycia niektórych artykułów jadalnych w gospodarstwach chłopskich w latach 1936/37—1958/59 na głowę ludności. Rok 1936/37 = 100 . . . . .	64
Tabl. 42. Spożycie w kaloriach na głowę ludności rolniczej dziennie w gospodarstwach badanych przez IER . . . . .	67
Tabl. 43. Spożycie artykułów jadalnych na głowę ludność w gospodarstwach prowadzących rachunkowość i w gospodarstwach o przeciętnym poziomie życiowym w 1957/58 i 1958/59 r. . . . .	69

### Spis wykresów i kartogramów

Wykres 1. Dynamika wzrostu cen i produkcji podstawowych artykułów rolnych w latach 1952/53—1958/59. Rok 1952/53 = 100 . . . . .	11
Wykres 2. Dynamika produkcji globalnej, produkcji czystej i dochodu rolniczego w gospodarstwach prowadzących rachunkowość w latach 1952/53—1958/59 w cenach bieżących i w cenach 1958/59 r. Rok 1952/53 = 100 . . . . .	11
Wykres 3. Dynamika podatków i obciążeń z tytułu obowiązkowych dostaw w gospodarstwach prowadzących rachunkowość w latach 1952/53—1958/59 w cenach bieżących i w cenach 1958/59 r. Rok 1952/53 = 100 . . . . .	14
Wykres 4. Dynamika dochodu osobistego, ogólnej wartości spożycia i spożycia naturalnego w gospodarstwach prowadzących rachunkowość w latach 1952/53—1958/59 w cenach bieżących i w cenach 1958/59 r. Rok 1952/53 = 100 . . . . .	15
Wykres 5. Przychody z produkcji towarowej, z handlu uspołecznionego oraz ze sprzedaży prywatnej w gospodarstwach prowadzących rachunkowość w latach 1952/53—1958/59 w cenach bieżących i w cenach 1958/59 r. Rok 1952/53 = 100 . . . . .	16
Wykres 6. Dynamika produkcji globalnej wg danych IER i GUS. Dane IER — 1952/53 = 100; dane GUS 1952 = 100 . . . . .	24
Wykres 7. Rozwój spożycia niektórych artykułów jadalnych w gospodarstwach chłopskich prowadzących rachunkowość w latach 1936/37—1958/59 na głowę ludności. Rok 1936/37 = 100 . . . . .	65
Wykres 8. Rozwój spożycia niektórych artykułów jadalnych w gospodarstwach chłopskich prowadzących rachunkowość w latach 1947/48—1958/59 na głowę ludności. Rok 1947/48 = 100 . . . . .	66
Kartogram 1. Dynamika i struktura przychodu surowego w gospodarstwach prowadzących rachunkowość w latach 1952/53—1958/59 na 1 gospodarstwo w tys. zł ceny bieżące każdego roku . . . . .	19
Kartogram 2. Dynamika i struktura przychodu surowego w gospodarstwach prowadzących rachunkowość w latach 1952/53—1958/59 na 1 gospodarstwo w tys. zł wg cen 1958/59 r. . . . .	20

### Aneks (Spis tablic)

(Wyniki rachunkowości gospodarstw indywidualnych w latach 1952/53—1958/59)

Tabl.	I. Powierzchnia gospodarstw i struktura zasiewów w ha w latach 1952/53—1958/59. Na 1 gospodarstwo . . . . .	72
Tabl.	II. Powierzchnia gospodarstw i struktura zasiewów w latach 1952/53—1958/59. W % . . . . .	73
Tabl.	III. Stan inwentarza żywego w latach 1952—1959. Stan na 30 czerwca . . . . .	74
Tabl.	IV. Wartość środków trwałych w latach 1952/53—1958/59. Stan na 1 lipca . . . . .	75
Tabl.	V. Liczba osób w rodzinie i dni pracy w latach 1952/53—1958/59	76
Tabl.	VI. Wydajność w latach 1952/53—1958/59 . . . . .	76
Tabl.	VII. Zużycie nawozów sztucznych w latach 1955/56—1958/59 . . . . .	77
Tabl.	VIII. Wytwarzanie i podział dochodu w latach 1952/53—1958/59 Na 1 gospodarstwo w tys. zł . . . . .	78
Tabl.	IX. Wytwarzanie i podział dochodu w latach 1952/53—1958/59 w %	79
Tabl.	X. Niektóre wskaźniki ekonomiczne wyników gospodarowania w latach 1952/53—1958/59 . . . . .	80
Tabl.	XI. Różnica stanu majątkowego (akumulacja) w latach 1952/53— —1958/59 . . . . .	81
Tabl.	XII. Wartość produkcji globalnej w latach 1952/53—1958/59. Na 1 gospodarstwo w tys. zł . . . . .	82
Tabl.	XIII. Struktura produkcji globalnej w latach 1952/53—1958/59 . . . . .	83
Tabl.	XIV. Wartość produkcji globalnej w latach 1952/53—1958/59. Na 1 ha użytków rolnych w zł . . . . .	83
Tabl.	XV. Nakłady materialne w latach 1952/53—1958/59. Na 1 gospodarstwo w tys. zł . . . . .	84
Tabl.	XVI. Nakłady materialne w latach 1952/53—1958/59. Na 1 ha użytków rolnych w zł . . . . .	84
Tabl.	XVII. Nakłady materialne w latach 1952/53—1958/59 w % . . . . .	85
Tabl.	XVIII. Przychody pieniężne w latach 1952/53—1958/59. Na 1 gospodarstwo w tys. zł . . . . .	85
Tabl.	XIX. Przychody pieniężne w latach 1952/53—1958/59. Na 1 ha użytków rolnych oraz w % . . . . .	86
Tabl.	XX. Rozchody pieniężne w latach 1952/53—1958/59. Na 1 gospodarstwo w tys. zł oraz na 1 ha użytków rolnych w zł . . . . .	87
Tabl.	XXI. Struktura rozchodów pieniężnych w % w latach 1952/53— —1958/59 . . . . .	88
Tabl.	XXII. Wartość spożycia w latach 1952/53—1958/59. Na 1 gospodarstwo w tys. zł oraz na 1 członka rodziny w zł . . . . .	89
Tabl.	XXIII. Struktura spożycia w latach 1952/53—1958/59 . . . . .	90

---

Tabl.	XXIV. Przeciętne roczne ilościowe spożycie artykułów jadalnych na głowę ludności . . . . .	90
Tabl.	XXV. Obroty czterech zbóż razem w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	91
Tabl.	XXVI. Obroty pszenicą w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	92
Tabl.	XXVII. Obroty żytem w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	93
Tabl.	XXVIII. Obroty jęczmieniem w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	94
Tabl.	XXIX. Obroty owsem w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	95
Tabl.	XXX. Obroty otrębami w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	96
Tabl.	XXXI. Obroty ospą w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	97
Tabl.	XXXII. Obroty ziemniakami w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	98
Tabl.	XXXIII. Obroty bydłem ogółem w sztukach w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	99
Tabl.	XXXIV. Obroty bydłem ogółem w wadze żywej w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	100
Tabl.	XXXV. Obroty trzodą chlewną ogółem w sztukach w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	101
Tabl.	XXXVI. Obroty trzodą chlewną ogółem w wadze żywej w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	102
Tabl.	XXXVII. Obroty prosiętami w sztukach w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	103
Tabl.	XXXVIII. Obroty mięsem w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	104
Tabl.	XXXIX. Obroty mlekiem pełnym (łącznie z masłem i śmietaną) w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	105
Tabl.	XL. Obroty mlekiem pełnym (bez masła i śmietany) w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	106
Tabl.	XLI. Obroty jajami w latach 1951/52—1958/59 . . . . .	107

## ДОХОДЫ ЕДИНОЛИЧНЫХ КРЕСТЬЯНСКИХ ХОЗЯЙСТВ В 1958/59 Г.

### Резюме

Настоящий труд носит сходный характер с опубликованным в 1959 г. трудом „Доходы единоличных крестьянских хозяйств в 1952/53—1957/58 г.” и является собственно ее продолжением, так как содержит дальнейшие доходы за 1958/59 г. Оценка доходов основывалась на итогах сельскохозяйственной отчетности веденной в 1200 единоличных крестьянских хозяйствах. Многолетние данные использованы Институтом для этих хозяйств начиная с 1952/53 г.

В начале труда (стр. 4—8) рассматривается методика исчисления произведенного дохода и его распределения в единоличных крестьянских хозяйствах ведущих сельскохозяйственную отчетность, с особым учетом системы цен принятых для исчислений. В главе III (стр. 8—23) рассматривается величина произведенного дохода в единоличных крестьянских хозяйствах ведущих сельскохозяйственную отчетность, в пересчете на одно хозяйство, а также распределение этого дохода в 1952/53—1958/59 г. Исчисление было проведено по текущим ценам, и по ценам сельскохозяйственных продуктов с 1958/59 г. Сверх того исчислялись реальные доходы за период 1955/56—1958/59 г.

В главе IV (стр. 23—46) предпринимается попытка оценки крестьянских доходов в масштабе всей страны на основе материалов всеобщей статистики Главного статистического управления, а также на вышеупомянутых итогах отчетности проводимой в единоличных крестьянских хозяйствах. В этой главе подвергается особому анализу распределение произведенного дохода, исходя из исследований величины и структуры фонда потребления, а также денежных расходов на инвестиции. Результаты исчислений относительно фонда потребления сделали возможным определение в главе V (стр. 46—58) бюджета средней крестьянской семьи. Этот бюджет и его структура иллюстрируется на фоне бюджетов семей рабочих.

Наконец в главе VI рассматривается потребление продовольственных продуктов на 1 члена семьи в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность, а также предпринимается попытка оценки этого потребления в хозяйствах со средним жизненным уровнем.

В конце труда помещается анекс (стр. 72—107) с 40 таблицами, сравнивающими итоги сельскохозяйственной отчетности единоличных крестьянских хозяйств за период 1952/53—1958/59 г.

## ПЕРЕЧЕНЬ ТАБЛИЦ

- Табл. 1. Сравнение цен Института экономики сельского хозяйства используемых для оценки внутреннего потребления, средних цен стоимости продукции в хозяйствах Института экономики сельского хозяйства и цен сверхобязательной скупки за период 1952/53—1959/60 гг.
- Табл. 2. Произведённый и распределённый доход за период 1952/53—1958/59 гг. в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность. На 1 хозяйство в тысячах зл., в ценах текущего года.
- Табл. 3. Структура произведённого и распределённого дохода за период 1952/53—1958/59 гг. в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность, в ценах текущего года.
- Табл. 4. Агрегатные индексы цен и продукции за период 1952/53—1958/59 гг.
- Табл. 5. Производство и распределение дохода в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность за период 1952/53—1958/59 гг. На 1 хозяйство в тысячах зл., по ценам 1958/59 г.
- Табл. 6. Динамика основных элементов произведённого и распределённого дохода в крестьянских хозяйствах, ведущих отчетность за период 1952/53—1958/59 гг. в %.
- Табл. 7. Динамика и структура продукции брутто (дохода брутто) за период 1952/53—1958/59 гг. в крестьянских хозяйствах, ведущих отчетность, в текущих ценах каждого года.
- Табл. 8. Динамика продукции брутто (дохода брутто) за период 1952/53—1958/59 гг. в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность, в ценах 1958/59 г.
- Табл. 9. Индексы цен.
- Табл. 10. Номинальные и реальные доходы в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность за период 1955/56—1958/59 гг. На 1 хозяйство в тысячах зл.
- Табл. 11. Произведённый и распределённый доход за период 1952/53—1958/59 гг. На 1 хозяйство в тысячах зл. в текущих ценах каждого года, после введения корректива продукции на 40%.
- Табл. 12. Произведённый и распределённый доход в крестьянских хозяйствах в целом за период 1955/56—1958/59 гг. в миллиардах зл., согласно оценке Института экономики сельского хозяйства и Главного статистического управления, в текущих ценах каждого года.
- Табл. 13. Сравнение произведённого сельско-хозяйственного дохода согласно оценке Института экономики сельского хозяйства и Главного статистического управления за период 1955/56—1958/59 гг в миллиардах зл.
- Табл. 14. Сравнение произведённого и распределённого номинального дохода согласно оценке Института экономики сельского хозяйства и Главного статистического управления за период 1955/56—1958/59 гг. 1955/56 г. = 100.
- Табл. 15. Структура денежных затрат на производство в 1957/58 г.
- Табл. 16. Другие расходы (кроме кормов) на животноводство в 1957/58 г.
- Табл. 17. Инвестиции и прирост имущества в %% личного дохода (вместе с амортизацией) в 1957/58 г., по величине хозяйств и сельскохозяйственным округам.
- Табл. 18. Инвестиции и прирост имущества в %% личного дохода (вместе с амортизацией) в 1957/58 г. по сельскохозяйственным округам и группам жизненного уровня.
- Табл. 19. Удельный вес инвестиций и прироста имущества в личном доходе (вместе с амортизацией) в %% по данным крестьянских хозяйств ведущих отчетность и согласно оценке Института экономики сельского хозяйства для крестьянских хозяйств, в целом.
- Табл. 20. Денежные расходы на инвестиции в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность за период 1952/53—1958/59 гг.

- Табл. 21. Денежные расходы на инвестиции за период 1955/56—1958/59 гг. в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность по величине хозяйств.
- Табл. 22. Денежные расходы на инвестиции по роду инвестиций в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность в 1957/58 г.
- Табл. 23. Денежные расходы на инвестиции по направлениям инвестиций и рынкам закупок. Сравнение оценки Института экономики сельского хозяйства и Главного статистического управления за 1957/58 г. в миллионах зл.
- Табл. 24. Денежные расходы на инвестиции в постройках проведенные на частном рынке в 1957/58 г. в крестьянских хозяйствах, согласно оценке Института экономики сельского хозяйства.
- Табл. 25. Расходы на машины и орудия в 1957/58 г в крестьянских хозяйствах, согласно оценке Института экономики сельского хозяйства.
- Табл. 26. Исчисление аккумуляции в постройках и машинах по данным Института экономики сельского хозяйства и Главного статистического управления за период 1955/56—1958/59 гг. в миллиардах зл.
- Табл. 27. Реальные доходы одиночных крестьянских хозяйств, за период 1955/56—1958/59 гг, согласно оценке Института экономики сельского хозяйства, в ценах 1955/56 г.
- Табл. 28. Динамика номинальных и реальных доходов за период 1955/56—1958/59 гг, согласно оценке Института экономики сельского хозяйства.
- Табл. 29. Сравнение фонда потребления в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность и в крестьянских хозяйствах со средним жизненным уровнем, согласно оценке Института экономики сельского хозяйства. На 1 члена семьи в зл.
- Табл. 30. Потребление продовольственных продуктов из собственного хозяйства в % общего фонда потребления по сельскохозяйственным округам и группам жизненного уровня в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность в 1957/58 г.
- Табл. 31. Структура покупки товаров и услуг крестьянским населением по данным Института экономики сельского хозяйства в 1957/58 и 1958/59 гг.
- Табл. 32. Фонд потребления в домашнем хозяйстве в 1957/58 и 1958/59 гг. по данным Института экономики сельского хозяйства. На 1 члена семьи в зл.
- Табл. 33. Структура фонда потребления в домашнем хозяйстве крестьян в 1957/58 и 1958/59 гг. по данным Института экономики сельского хозяйства, в %.
- Табл. 34. Исчисление стоимости натурального потребления в розничных ценах общественного рынка, в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность в 1957/58 и 1958/59 гг.
- Табл. 35. Сравнение фонда потребления в домашнем хозяйстве крестьян и рабочих занятых в промышленности. На 1 члена семьи в год. в зл.
- Табл. 36. Фонд потребления на 1 члена семьи в месяц в золотых, в разных группах населения.
- Табл. 37. Сравнение фонда потребления сельскохозяйственного и несельскохозяйственного населения в некоторых странах. На душу населения в долларах в год.
- Табл. 38. Количество исследованных хозяйств.
- Табл. 39. Удельный вес продовольственных продуктов в домашнем бюджете крестьянских семей ведущих сельскохозяйственную отчетность за период 1952/53—1958/59 гг.
- Табл. 40. Годовое потребление продовольственных продуктов на душу населения в одиночных крестьянских хозяйствах ведущих отчетность за период 1936/37 и 1947/48—1958/59 гг.
- Табл. 41. Динамика потребления некоторых продовольственных продуктов в крестьянских хозяйствах за период 1936/37—1958/59 гг., на душу населения. 1936/37 = 100.
- Табл. 42. Потребление в калориях на душу сельскохозяйственного населения в сутки в хозяйствах исследуемых Институтом экономики сельского хозяйства.
- Табл. 43. Потребление продовольственных продуктов на душу населения в хозяйствах ведущих отчетность и в хозяйствах со средним жизненным уровнем в 1957/58 и 1958/59 гг.



### Перечень диаграмм и картограммов

- Диagr. 1. Динамика роста цен и производства основных сельскохозяйственных продуктов за период 1952/53—1958/59 гг. 1952/53 г. = 100.
- Диagr. 2. Динамика валовой продукции, чистой продукции и сельскохозяйственного дохода в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность за период 1952/53—1958/59 гг., в текущих ценах и в ценах 1958/59 г. 1952/53 г. = 100.
- Диagr. 3. Динамика налогов и обременений за счет обязательных поставок в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность за период 1952/53—1958/59 гг., в текущих ценах и в ценах 1958/59 г. 1952/53 г. = 100.
- Диagr. 4. Динамика личного дохода, общей стоимости потребления и натурального потребления в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность за период 1952/53—1958/59 гг., в текущих ценах и в ценах 1958/59 г. 1952/53 г. = 100.
- Диagr. 5. Приходы с товарного производства, в общественной торговле и с частной продажи в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность за период 1952/53—1958/59 гг., в текущих ценах и в ценах 1958/59 г. 1952/53 г. = 100.
- Диagr. 6. Динамика валовой продукции по данным Института экономики сельского хозяйства и Главного статистического управления. Данные Института экономики сельского хозяйства: 1952/53 г. = 100; данные Главного статистического управления: 1952 = 100.
- Диagr. 7. Рост потребления некоторых продовольственных продуктов в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность за период 1936/37—1958/59 гг., на душу населения 1936/37 г. = 100.
- Диagr. 8. Рост потребления некоторых продовольственных продуктов в единоличных крестьянских хозяйствах, ведущих отчетность за период 1947/48—1958/59 гг., на душу населения. 1947/48 г. = 100.
- Картогр. 1. Динамика и структура продукции брутто в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность, в период 1952/53—1958/59 гг., на 1 хозяйство в тысячах зл., в текущих ценах каждого года.
- Картогр. 2. Динамика и структура продукции брутто в крестьянских хозяйствах ведущих отчетность, за период 1952/53—1958/59 гг. на 1 хозяйство, в тысячах зл., в ценах 1958/59 г.

## АНЕКС

(Итоги отчетности единоличных крестьянских хозяйств за период 1952/53—1958/59 гг.)

Табл.	I. Площадь хозяйств и структура посевов в гектарах за период 1952/53—1958/59 гг. На 1 хозяйство.
Табл.	II. Площадь хозяйств и структура посевов за период 1952/53—1958/59 гг. в %.
Табл.	III. Поголовье скота за период 1952—1959 гг. Состояние на 30 июня.
Табл.	IV. Стоимость основных средств производства за период 1952/53—1958/59 гг. Состояние на 1 июля.
Табл.	V. Количество членов семьи и рабочих дней за период 1952/53—1958/59 гг.
Табл.	VI. Урожайность и продуктивность за период 1952/53—1958/59 гг.
Табл.	VII. Потребление минеральных удобрений за период 1955/56—1958/59 гг.
Табл.	VIII. Произведённый и распределённый доход за период 1952/53—1958/59 гг. На 1 хозяйство в тысячах зл.
Табл.	IX. Произведённый и распределённый доход за период 1952/53—1958/59, в %.
Табл.	X. Накопленные показатели итогов ведения хозяйства за период 1952/53—1958/59 гг.
Табл.	XI. Акумуляция за период 1952/53—1958/59 гг.
Табл.	XII. Валовая продукция за период 1952/53—1958/59 гг. На 1 хозяйство в тысячах зл.
Табл.	XIII. Структура валовой продукции за период 1952/53—1958/59 гг.
Табл.	XIV. Валовая продукция за период 1952/53—1958/59 гг. На 1 га земельных угодий в зл.
Табл.	XV. Материальные затраты за период 1952/53—1958/59 гг. На 1 хозяйство в тысячах зл.
Табл.	XVI. Материальные затраты за период 1952/53—1958/59 гг. На 1 га земельных угодий в зл.
Табл.	XVII. Материальные затраты за период 1952/53—1958/59 гг., в %.
Табл.	XVIII. Денежные приходы за период 1952/53—1958/59 гг. На 1 хозяйство в тысячах зл.
Табл.	XIX. Денежные приходы за период 1952/53—1958/59 гг. На 1 га земельных угодий и в %.
Табл.	XX. Денежные расходы за период 1952/53—1958/59 гг. На 1 хозяйство в тысячах зл. и на 1 га земельных угодий в зл.
Табл.	XXI. Структура денежных расходов в %% за период 1952/53—1958/59 гг.
Табл.	XXII. Стоимость потребления за период 1952/53—1958/59 гг. На 1 хозяйство в тысячах зл. и на 1 члена семьи в зл.
Табл.	XXIII. Структура потребления за период 1952/53—1958/59 гг.
Табл.	XXIV. Среднее годовое количество потребления продовольственных продуктов на душу населения.
Табл.	XXV. Обороты четырьмя зерновыми за период 1951/52—1958/59 гг.
Табл.	XXVI. Обороты пшеницей за период 1951/52—1958/59 гг.
Табл.	XXVII. Обороты рожью за период 1951/52—1958/59 гг.
Табл.	XXVIII. Обороты ячменем за период 1951/52—1958/59 гг.
Табл.	XXIX. Обороты овсом за период 1951/52—1958/59 гг.
Табл.	XXX. Обороты отрубями за период 1951/52—1958/59 гг.
Табл.	XXXI. Обороты мяском за период 1951/52—1958/59 гг.
Табл.	XXXII. Обороты картофелем за период 1951/52—1958/59 гг.
Табл.	XXXIII. Обороты поголовьем крупного рогатого скота за период 1951/52—1958/59 гг.

- Табл. XXXIV. Обороты живым весом крупного рогатого скота за период 1951/52--1958/59 гг.
- Табл. XXXV. Общие обороты поголовьем свиней за период 1951/52—1958/59 гг.
- Табл. XXXVI. Обороты живым весом свиней, за период 1951/52—1958/59 гг.
- Табл. XXXVII. Обороты поголовьем поросят за период 1951/52—1958/59 г.
- Табл. XXXVIII. Оборты мясом за период 1951/52—1958/59 гг.
- Табл. XXXIX. Обороты цельным молоком (вместо с маслом и сметаной) за период 1951/52—1958/59 гг.
- Табл. XL. Обороты цельным молоком (без масла и сметаны) за период 1951/52—1958/59 гг.
- Табл. XLI. Обороты яйцами за период 1951/52—1958/59 гг.

## INCOME OF PEASANT FARMS IN 1958/1959

### SUMMARY

This study is similar in character to a dissertation, published in 1959, on „Income of Peasant Farms in 1952/53—1957/58”, and is, in fact, continuation since it contains the calculation of income for the subsequent year 1958/59. The estimate of income is based on the accounting records kept on 1200 peasant farms and is presented against the background of data for these farms, beginning with 1952/53.

At the beginning (pp. 4—8) a method of calculating income and its distribution, on farms where accounting records are kept, is presented, with special consideration given to the system of prices used in these calculations. In Chapter 3 (pp. 8—23) the size of income of individual farms is discussed, as well as its distribution in the period 1952/53—1958/59. It is calculated at current prices and at 1958/59 prices of agricultural products. Moreover real income is calculated for the years 1955/56—1958/59. In Chapter 4 (pp. 23—46) an attempt is made at an estimate of peasants' income for the whole country. It is based on statistical data from the Central Statistical Office and on the accounting records kept on individual farms. In this Chapter the distribution of income is analysed and special consideration given to the structure of consumption expenditures and money outlays on investments. The results obtained from the calculation of consumption expenditures were used in determining the budget of an average peasant family in Chapter 5 (pp. 46—58). The budget and its structure is compared with that of a worker's family.

Finally in Chapter 6 the consumption of food-stuffs per person is given for farms on which accounting records are kept. An attempt is also made at an estimate of food consumption on farms with the average standard of living.

At the end of this study there is an appendix (pp. 72—107) containing 40 tables presenting the results of agricultural accounting on individual farms in the years 1952/53—1958/59.

## TABLES

- Table 1. A comparison of prices used for estimating own consumption, average prices of the products of farms studied by the Institute of Agricultural Economics, and State purchase prices for non-obligatory deliveries in the years 1952/53 — 1959/60.
- Table 2. The creation and distribution of income in 1952/53 — 1958/9 on farms where accounting records are kept. Per 1 farm in thousand Zlotys at current prices.
- Table 3. The structure of the creation and distribution of income in 1952/53 — 1958/59 on farms with accounting records at current prices.
- Table 4. Composite indexes of prices and production in 1952/53 — 1958/59.
- Table 5. The creation and distribution of income on farms with accounting records in 1952/53 — 1958/59. Per 1 farm in thousand Zlotys at 1958/59 prices.
- Table 6. The dynamics of the basic elements of creating and distributing income on farms with accounting records in 1952/53—1958/59, in percentages.
- Table 7. The structure of gross production (gross revenue) in 1952/53—1958/59 on farms with accounting records at current prices.
- Table 8. Gross production (gross revenue) in 1952/53—1958/59 on farms with accounting records, at 1958/59 prices.
- Table 9. Price indexes.
- Table 10. Nominal and real income of farms with accounting records in 1955/56—1958/59. Per 1 farm in thousand Zlotys.
- Table 11. The creation and distribution of income in 1952/53—1958/59. Per 1 farm in thousand Zlotys at current prices. After a 40 per cent correction of production data.
- Table 12. The creation and distribution of income for all peasant farms in 1955/56—1958/59 in milliard Zlotys according to estimates by the Institute of Agricultural Economics and the Central Statistical Office at current prices.
- Table 13. A comparison of income from agriculture based on estimates by the Institute of Agricultural Economics and the Central Statistical Office in 1955/56—1958/59 in milliard Zlotys.
- Table 14. A comparison of nominal income and its distribution according to estimates by the Institute of Agricultural Economics and the Central Statistical Office in 1955/56—1958/59. Year 1955/56 = 100.
- Table 15. The structure of money outlays on production in 1957/58.
- Table 16. Other expenditures (excluding fodder) on animal production in 1957/58.
- Table 17. Investments and net worth increments as percentage of personal income (including depreciation) in 1957/58 according to the size of the farm and agricultural region.
- Table 18. Investments and net worth increments as percentage of personal income (including depreciation) in 1957/58 according to agricultural region and the standard of living class.
- Table 19. The share of investments and increments in net worth in personal income (including depreciation) in percentages, in farms with accounting records, and according to estimates by the Institute of Agricultural Economics, for all peasant farms.
- Table 20. Money outlays on investments on farms with accounting records in 1952/53—1958/59.

- Table 21. Money outlays on investments in 1955/56—1958/59 on farms with accounting records according to the size of the farm.
- Table 22. Money outlays on investments according to the type of investment on farms with accounting records in 1957/58.
- Table 23. Money outlays on investments according to the type of investment and purchase market. A comparison of estimates by the Institute of Agricultural Economics and the Central Statistical Office in 1957/58 in million zlotys.
- Table 24. Money outlays on investments in buildings carried out through the private enterprise sector in 1957/58 on peasant farms, according to estimates by the Institute of Agricultural Economics.
- Table 25. Expenditures on machinery and tools in 1957/58 on peasant farms, according to estimates by the Institute of Agricultural Economics.
- Table 26. The calculation of accumulation in buildings and machinery according to data from the Institute of Agricultural Economics and the Central Statistical Office in 1955/56—1958/59 in milliard zlotys.
- Table 27. Real income from peasant farms in 1955/56—1958/59 according to estimates by the Institute of Agricultural Economics at 1955/56 prices.
- Table 28. Nominal and real income in 1955/56—1958/59 according to estimates by the Institute of Agricultural Economics.
- Table 29. A comparison of consumption expenditures on farms with accounting records and on farms in the average standard of living class, according to estimates by the Institute of Agricultural Economics. Per 1 person in zlotys.
- Table 30. The consumption of foodstuffs from own farm as percentages of total consumption expenditures, according to agricultural regions and standard of living classes, on farms with accounting records in 1957/58.
- Table 31. The structure of the purchases of goods and services by the peasant population, according to data from the Institute of Agricultural Economics in 1957/58 and 1958/59.
- Table 32. The consumption expenditures of peasant households in 1957/58 and 1958/59, according to data from the Institute of Agricultural Economics Per 1 person in Zlotys.
- Table 33. The structure of consumption expenditures of peasant households in 1957/58 and 1958/59, according to data from the Institute of Agricultural Economics, in percentages.
- Table 34. The calculation of the value of consumption in kind at retail prices of the socialized market, on farms with accounting records in 1957/58 and 1958/59.
- Table 35. A comparison of consumption expenditures of peasant households and industrial worker's households. Per 1 person per annum.
- Table 36. Consumption expenditures per person per month in Zlotys for different population groups.
- Table 37. A comparison of consumption expenditures of agricultural and non-agricultural population in some countries. In dollars per person per annum.
- Table 38. The number of farms studied.
- Table 39. The share of food-stuffs in a peasant family budget, on farms with accounting records, in 1952/53—1958/59.
- Table 40. Annual consumption of food-stuffs per person on individual farms with accounting records in 1936/37, 1947/48—1958/59.
- Table 41. The dynamics of consumption per person of selected food-stuffs on peasant farms in 1936/37—1958/59 — Base year: 1936/37 = 100.
- Table 42. Daily consumption expressed in calories per person for the rural population, on farms studied by the Institute of Agricultural Economics.
- Table 43. Consumption of food-stuffs per person on farms with accounting records and on farms in the average standard of living class in 1957/58 and in 1958/59.

## LIST OF GRAPHS AND DIAGRAMS

- Graph 1. The dynamics of growth of the prices and production of basic agricultural commodities in 1952/53—1958/59. Base: 1952/53 = 100.
- Graph 2. The dynamics of total production, net production and income from agriculture on farms with accounting records in 1952/53—1958/59 at current prices and at 1958/59 prices. 1952/53 = 100.
- Graph 3. Taxes and price differentials between obligatory deliveries prices and free market prices on farms with accounting records in 1952/53—1958/59 at current prices and at 1958/59 prices. 1952/53 = 100.
- Graph 4. Personal income, total value of consumption and consumption in kind on farms with accounting records in 1952/53—1958/59 at current prices and at 1958/59 prices. 1952/53 = 100.
- Graph 5. Income from the production of goods, from socialized trade and from free trade on farms with accounting records in 1952/53—1958/59 at current prices and at 1958/59 prices. 1952/53 = 100.
- Graph 6. Total production according to data from the Institute of Agricultural Economics and the Central Statistical Office. For data from the Institute: 1952/53 = 100. For data from the Central Statistical Office: 1952 = 100.
- Graph 7. The growth of consumption of selected food-stuffs per person on peasant farms with accounting records in 1936/37—1958/59. 1936/37 = 100.
- Graph 8. The growth of consumption of selected food-stuffs per person on peasant farms with accounting records in 1947/48—1958/59. 1947/48 = 100.
- Diagram 1. The dynamics and structure of gross revenue on farms with accounting records in 1952/53—1958/59 per 1 farm in thousand Zlotys at current prices.
- Diagram 2. The dynamics and structure of gross revenue on farms with accounting records in 1952/53—1958/59 per 1 farm in thousand zlotys at 1958/59 prices.

## APPENDIX

(Based on accounting records of private farms in 1952/53—1958/59)

Table	I. The farm area and the type of cultivation in hectares in 1952/53—1958/59. Per 1 farm.
Table	II. The farm area and the type of cultivation in 1952/53—1958/59. In percentages.
Table	III. Livestock inventory in 1952—1959. As of June 30.
Table	IV. The value of capital assets in 1952/53—1958/59. As of July, 1.
Table	V. The number of persons per family and the number of working days in 1952/53—1958/59.
Table	VI. Productivity in 1952/53—1958/59.
Table	VII. The consumption of fertilizers in 1955/56—1958/59.
Table	VIII. The creation and distribution of income in 1952/53—1958/59. Per 1 farm in thousand zlotys.
Table	IX. The creation and distribution of income in 1952/53—1958/59 in percentages.
Table	X. Selected indexes of farming results in 1952/53—1958/59.
Table	XI. Changes in net worth (accumulation) in 1952/53—1958/59.
Table	XII. The value of total production in 1952/53—1958/59. Per 1 farm in thousand zlotys.
Table	XIII. The structure of total production in 1952/53—1958/59.
Table	XIV. The value of total production in 1952/53—1958/59. Per 1 hectare of productive land in zlotys.
Table	XV. Material outlays in 1952/53—1958/59. Per 1 farm in thousand zlotys.
Table	XVI. Material outlays in 1952/53—1958/59. Per 1 hectare of productive land in zlotys.
Table	XVII. Material outlays in 1952/53—1958/59 in percentages.
Table	XVIII. Money revenue in 1952/53—1958/59. Per 1 farm in thousand zlotys.
Table	XIX. Money revenue in 1952/53—1958/59. Per 1 hectare of productive land and in percentages.
Table	XX. Money expenditures in 1952/53—1958/59. Per 1 farm in thousand zlotys and per 1 hectare of productive land in zlotys.
Table	XXI. The structure of money expenditures in percentages in 1952/53—1958/59.
Table	XXII. The value of consumption in 1952/53—1958/59. Per 1 farm in thousand zlotys and per person in zlotys.
Table	XXIII. The structure of consumption in 1952/53—1958/59.
Table	XXIV. Annual averages of the amount of foodstuffs consumed per person.
Table	XXV. Turnover of 4 grains together in 1951/52—1958/59.
Table	XXVI. Wheat turnover in 1951/52—1958/59.
Table	XXVII. Rye turnover in 1951/52—1958/59.
Table	XXVIII. Barley turnover in 1951/52—1958/59.
Table	XXIX. Oats turnover in 1951/52—1958/59.
Table	XXX. Bran turnover in 1951/52—1958/59.
Table	XXXI. Mash turnover in 1951/52—1958/59.
Table	XXXII. Potato turnover in 1951/52—1958/59.
Table	XXXIII. Cattle turnover (number of heads) in 1951/52—1958/59.



- Table XXXIV. Cattle turnover (live weight) in 1951/52—1958/59.  
Table XXXV. Pig turnover (number of heads) 1951/52—1958/59.  
Table XXXVI. Pig turnover (live weight) 1951/52—1958/59.  
Table XXXVII. Young pig turnover (number of heads) in 1951/52—1958/59.  
Table XXXVIII. Meat turnover in 1951/52—1958/59.  
Table XXXIX. Liquid milk turnover (including butter and cream) in 1951/52—1958/59.  
Table XL. Full cream milk turnover (without butter and cream) in 1951/52—1958/59.  
Table XLI. Egg turnover in 1951/52—1958/59.